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خشكسالي موجب 
ش�ده تا خرما كاران 
اهوازي نتوانند به�ره لازم را از توليد اين محصول 
استراتژيك ببرند؛ اين درحالي است كه شوري آب 
سد گتوند نيز در سال هاي گذشته مزيد برعلت شده 
است.  اما ماجرا تنها به اين دو معضل ختم نشد چراكه 
بروز پديده گرد و خاك نيز موجب شد تا توليد رطب 
درسال جاري به طور متوس�ط بين 10 تا 15 درصد 
كاهش پيداكند.  سرانجام چند روز قبل بودكه مدير 
اداره جهاد كش�اورزي اهواز اع�ام كرد درصورت 
بي توجهي به حل اين مشكات در چند سال اخير 
توليد خرما در اين منطقه به صفر خواهد رس�يد. 

    
به گفته معاون بهره برداري شرك��ت آب و فاضلاب 
خوزستان آب شرب ۵۵ درصد شهرهاي اين استان از 
طريق برداشت از آب هاي سطحي و ۴۵ درصد ديگر نيز 
از منابع زير زميني تأمين مي شود.  با اين وجود كاهش 
بارندگي و افزايش گرما موجب شده تا اين منابع نيز به 
شدت كاهش پيداكند.  در حالي كه به گفته محسن 
درفشان 60درصد آب اهواز از كرخه تأمين مي شود، اما 
كاهش بارندگي ها موجب شده تا اين سد نيز نتواند آب 
مورد نياز اين شهر را تأمين كند به طوري كه مسئولان 
آب و فاضلاب اين منطقه براي تأمين آب مورد نياز، 

استفاده از سرشاخه هاي كارون را پيشنهاد كردند. 
  سدي كه باي جان كشاورزي شد 

سال 76 بود كه عمليات ساخت سد گتوند به منظور 
تأمين بخش��ي از برق مورد نياز، كنترل سيلاب هاي 

فصلي كارون و تنظيم آب كش��اورزي روي رودخانه 
كارون در جنوب غربي ايران آغاز شد.   چند سال بعد و در 
زمان آبگيري مشخص شد قرارگرفتن روي گنبد هاي 
نمكي گچساران سبب شده تا شوري آب موجود در 
پشت اين سد به حد بالاتر از ميزان اقيانوس ها برسد.  
اين معضل در حالي بود كه با احداث سد ۱00 هكتار از 
زمين هاي مرغوب و حاصلخيز دشت عقيلي و برخي از 
آثار باستاني به زير آب رفته و صدها اصله درخت نيز 
نابود شدند.  علاوه برآن، بررسي ها نش��ان داد شوري 
بيش از حد آب مي تواند آسيب فراواني به تجهيزات 
و توربين هاي نيروگاه زده و عملاً استفاده از آن را غير 

اقتصادي كند.  اما اين تمام ماجرا نبود، چرا كه استفاده 
از اين آب براي مصارف كشاورزي موجب شد تا بسياري 
از زمين ها و محصولات از بين برود به طوري حتي تعداد 
قابل توجهي از نخيلات نيز خشك شده و از بين رفتند. 

  بحران خشكسالي و ريزگردها 
از آنجا كه كشورمان در منطقه گرم و خشك قرار دارد 
لذا از اين موض��وع با بحراني تر ش��دن در حال حاضر 
خسارت هاي بسياري را به بخش كشاورزي وارد كرده 
است.  اهواز از جمله مناطقي از استان خوزستان به شمار 
مي آيد كه در زمينه توليدات محصولات كش��اورزي 
خصوصاً خرما از شهرت بالايي برخوردار است. با اين 

وجود در چند سال اخير بحران هاي مختلف از جمله 
كاهش و شوري منابع آبي دركنار خشكسالي و وقوع 
پديده ريزگردها موجب شده تا بخش كشاورزي اهواز 
به شدت آسيب ببيند.  در حالي كه هنوز خرماكاران 
اهوازي در شوك نابودي نخيلات خ��ود بر اثر آبياري 
با آب شور سد گتوند بودند، وقوع پديده ريزگردها در 
سال هاي اخير موجب شد تا توليد رطب در سال جاري 
به طور متوسط ۱0 تا ۱۵ درصد كاهش پيدا كند.  مدير 
اداره جهاد كشاورزي اهواز دراين خصوص به »جوان« 
مي گويد:  »سطح كل نخلستان هاي اهواز 900 هكتار 
است كه از اين ميزان ۴۵0 هكتار را نخيلات بارور و مابقي 
را درختان جوان تشكيل مي دهند.« عبدالرضا نيسي 
مي افزايد: »كيفيت بالاي خرم��اي توليدي دراستان 
خوزستان خصوصاً اين منطقه موجب شده تا مقدار قابل 
توجهي از خرماي توليدي به كشورهاي اروپايي صادر 
شود.« آمارها نشان مي دهد كيفيت بالاي اين محصول 
دراستان، خصوصاً اهواز موجب شده اين محصول به 
۱7 كشور جهان از جمله انگلستان، كانادا، مالزي و… 
صادر  شود.  در حالي كه ميزان توليد اين محصول در 
شهرستان اهواز تا سال هاي قبل چيزي حدود ۵هزارتن 
بود، اما بروز پدي��ده گرد و خاك موج��ب شده تا اين 
محصول از لحاظ كمي وكيفي بين ۱۵ تا20درصد در 
استان خوزستان با كاهش مواجه شود.  مدير اداره جهاد 
كشاورزي اهواز با تأييد اين مشكل مي گويد: »در كنار 
اين مشكلات پديده گردو خاك كه هرسال بر ميزان آن 
افزوده مي شود از جمله عواملي بود كه موجب كاهش 
۱0تا۱۵ درصدي كاهش كمي و كيفي اين محصول شد 

كه بايد به فكر چاره اي براي حل اين مشكل بود.«

دفن بهداشتي ان��واع زباله هاي صنعت��ي، شهري و 
بيمارستان��ي از ديرباز م��ورد توجه مسئ��ولان قرار 
گرفته است، اما با اين حال هن��وز زباله هاي عفوني 
بيمارستاني كه عنوان خطرناك ترين نوع پسماندها 
را بر دوش مي كش��د در برخي از مناطق كش��ور به 
درستي دفن نمي شود و بنا بر برخي از آمار غيررسمي، 
بيمارستان هاي كش��ور به عنوان يكي از بزرگ ترين 
منابع توليد پسماند، روزانه بيش از ۴00 تن پسماند 
توليد مي كنند كه نياز به بي خطرسازي دارد. بر اساس 
ماده ۱۱قانون مديريت پسماند تمام مراكز توليدكننده 
پسماندهاي ويژه و زباله هاي عفوني پزشكي بايد نسبت 
به جداسازي پسماند هاي عفوني پرخطر از زباله هاي 
عادي اقدام كنند و در صورتي كه مراكز درماني از اين 
قانون سرپيچي كنند، به مراجع قضايي ارجاع داده 
مي شوند.  زباله هاي عفوني كه شامل اين ماده قانوني 
مي شوند، شامل موادي از جمله سرسوزن، تيغ جراحي، 

زائدات پانسمان و ضايعات دارويي هستند كه بايد در 
جعبه هاي مخصوصي قرار بگيرند و جمع آوري شوند تا 
به يكي از سه روش سوزاندن، دفن بهداشتي و اتوكلاو 
بي خطرسازي شوند. با اينكه راه براي بي خطرسازي 
اين مواد عفوني بسيار است، اما بازهم برخي از صاحبان 
درمانگاه ها و بيمارستان ها از اين كار امتناع مي كنند 
و اين مواد خطرن��اك را با كيسه ه��اي زباله ساده به 

سطل هاي زباله شهري هدايت مي كنند. 
   زباله هاي پزشكي درد تمام جامعه

موضوع بي توجه��ي مطب هاي خصوص��ي به دفن 
بهداشتي زباله هاي عفوني بيمارستاني در لرستان به 
معضلي كه سلامت مردم را مورد تهديد قرار مي دهد 
تبديل شده است. به طوري كه ح��دود 3۵0 مطب 
شخصي در خرم آباد وجود دارد كه به گفته شهردار 
اين شهر پزشكان براي تفكيك زباله مطب ها با سازمان 
پسماند همكاري نمي كنند. البته در اين بين صاحبان 

اين مطب هاي خصوصي هم شه��رداري را متهم به 
عدم همكاري مي كنند.  شهردار خرم آباد با اشاره به 
اينكه روزانه 2 تن زباله عفون��ي در اين شهر توليد و 
به سطل هاي زباله شهري ريخته مي شود، مي گويد: 
اين زباله ها بدون تفكيك ش��دن از زباله هاي خانگي 
دفن مي شوند و سلامت مردم را به خطر مي اندازند. 
متأسفانه مطب هاي خصوصي بدون توجه به خطر 
زباله هاي عفوني، اين زباله ها را در سطل هاي شهري 
رها مي كنند.  يحيي عي��دي بيرانوند ضمن انتقاد از 
پزشكان اين شهر مي افزايد: با اينكه سازمان پسماند 
شهرداري، ماشين آلات و كارگرهاي مخصوصي براي 
جمع آوري زباله هاي عفوني ب��ه كارگرفته است اما 
بازهم پزشكان همكاري هاي لازم را به عمل نمي آورند 
و مشكل ساز شده اند. اين درحاليست كه در صورت 
تقاضاي بخش خصوصي براي راه اندازي مركز تفكيك 
و امحاي زباله هاي عفوني، شهرداري خرم آباد حاضر 

است زميني رايگان را در اختيار متقاضيان قرار دهد. 
   زباله ها را تفكيك مي كنند

درحالي كه مسئولان شهرداري خرم آباد از نحوه امحاي 
زباله هاي عفوني توسط پزشكان انتقاد مي كنند، مابقي 
مطب هاي خصوصي شهره��اي اين استان در بحث 
بي خطرسازي زباله هاي عفون��ي ضمن همكاري با 
بيمارستان هاي دولتي، اين مشكل را رفع كرده و تنها 
شهر خرم آباد است كه با اين معضل دست و پنجه نرم  
مي كند.  معاون بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي لرستان 
با تأكيد مطلب فوق مي گويد: بي خطرسازي زباله هاي 
عفوني مطب هاي شخصي در تمامي شهرهاي استان 
به جز خرم آباد، توسط بيمارستان هاي دولتي انجام 
مي  شود و خوشبختانه اي��ن معضل در مناطق ديگر 
مرتفع شده است. محمدعلي درك با بيان اينكه در 
حال حاضر دو بيمارستان شهي��د رحيمي و تأمين 
اجتماعي خرم آباد بخش��ي از اين زباله ه��ا را به زباله 
بي خطر تبديل مي كنند، ادامه داد: اكنون كار تفكيك 
بي��ش از 80 درصد زباله هاي عفون��ي استان توسط 

بيمارستان ها انجام مي شود. 
  معضل دفن زباله هاي عفوني در استان ها

معضل بي خطرسازي زباله هاي عفوني تنها به لرستان 
ختم نمي شود و اين مش��كل در مناط��ق ديگري از 
كشور چون استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، بوشهر، 
مازندران و غيره هم وجود دارد. به طوري كه به گفته 
حسين دلشب، مديركل حفاظت محيط زيست استان 
بوشهر، در برخي مواقع در استان بوشهر، پسماندهاي 
پزشكي همراه با پسماندهاي عادي دفع مي شوند كه 
درصورت مديريت نكردن صحيح اين امر باعث ايجاد 
آلودگي هاي زيست محيطي و زمينه ساز انتقال عوامل 
ميكروبي مي شود.  علاوه بر مسئولان استان بوشهر، 
سيد اسدالله هاشمي، مديركل محيط زيست كهگيلويه 
و بويراحمد هم ضمن انتقاد از امحاي زباله هاي عفوني 
بيمارستاني در اين منطقه، مي گويد: دفع پسماند در 
استان وضعيت نامطلوبي دارد و هنوز اقدامي در راستاي 
ارتقاي سيستم دفع زباله ها در استان انجام نشده است. 
به طوري كه بيمارستاني 60 تختخوابي در شهر ياسوج 
با وجود افزايش تخت ها به 260 تخت، هنوز سيستم 
دفع زباله خود را ارتقا نداده است.  استان مازندران هم 
به اين دليل كه از مهم ترين مناطق گردشگرپذير كشور 
محسوب مي شود، سال هاست اسير دفن غيراصولي 
پسماندهاي خانگي است. ب��ه گفته كامبيز محسن 
سلطاني، رئيس اداره حفاظت محيط زيست نوشهر 
وضعيت دفن زباله هاي بيمارستاني هم به مرز هشدار 
رسيده است. به طوري ك��ه بي خطرسازي زباله هاي 
عفوني در اين شهرستان حتي به وسيله دستگاه هاي 
اتوكلاو هم به صورت مطلوب انجام نمي شود. به طور 
ميانگين در روزهاي عادي ۵0 ت��ن و روزهاي متغير 
مقدار 8۵ تن زباله در اي��ن شهرستان گردشگرپذير 
توليد مي شود ك��ه كمت��ر از ح��دود ۱0 درصد آن 
زباله هاي عفوني است كه متأسفانه به شيوه مطلوب 
بي خطرسازي نمي شود.  بحث امحاي زباله هاي عفوني 
و بيمارستاني در برخي از استان هاي كش��ور به يك 
كابوس تبديل شده است. چراكه به اعتقاد كارشناسان 
و متخصصان بهداشت و درمان بيماري هايي همچون 
باكتري ها، قارچ ها و ويروس ها از طري��ق ابزار و اقلام 
پزشكي بيمارستاني انتقال مي يابد. بنابراين رفع اين 

معضل بايد در رأس برنامه هاي مسئولان قرار گيرد. 
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علاوه بر ساخت  و سازهاي بي رويه و غيرمجاز در استان گلستان كه درچند 
سال اخير با تجاوز به حريم رودخانه ها و منابع طبيعي سبب برهم خوردن 
زيبايي بصري و تناس�ب و توازن شهرها و روس�تاهاي استان شده، حالا 
ساختمان سازي بدون رعايت قواعد استاندارد و زير نظر افراد غير متخصص 
و غير حرفه اي در جاي جاي شهرها از جمله مركز استان به يكي از مشكلات 
حوزه ساخت و ساز استان تبديل شده است. مشكلي كه رئيس اداره نظام 
مهندسي ساختمان استان گلستان آن را يك فاجعه در نوع خود مي داند. 

    
 بنا به اعلام سيدمجتبي موسوي رئيس نظام مهندسي ساختمان گلستان 
در حال حاضر 26 درصد از ساختمان ها در استان به صورت استاندارد احداث 
مي شود. افزايش ميل به ساختمان سازي به عنوان شغلي درآمدزا در كنار 
خلأهاي قانوني و نظارتي سبب شده افراد بي تجربه يا بعضاً با تخصص هاي 
غير مرتبط به اين حوزه ورود پيدا كنند و با دور زدن قوانين و اتكا به روش هاي 
غير قانوني موانع را از پيش پاي خود بردارند.  مسئله اي كه موسوي آن را 
عامل مهمي در ساختن ساختمان هاي بي دوام و غير ايمن دانسته و دراين 
خصوص مي گويد: در حال حاضر فقط 26 درصد يعني در حدود يك چهارم 
ساختمان هاي استان را سازندگان داراي صلاحيت حرفه اي احداث كرده اند 

و اين موضوع در نوع خود فاجعه است! 
وي مي افزايد: در برخي از شهرهاي استان ساخت و سازها به صورت بي رويه 
و بدون كسب مجوز و رعايت اصول ايمني انج��ام مي شود و مالكان بدون 
اطلاع دفاتر نمايندگي سازمان نظام مهندسي براي دريافت امتياز آب و برق 
به شهرداري مراجعه كرده و در قالب گواهي استحكام بنا گواهي پايان كار 
دريافت مي كنند.   بنا به گفته اين مسئول، فرآيند صدور گواهي استحكام 
بنا جهت نظارت بيشتر و بررسي صلاحيت، بايد از نظام مهندسي ساختمان 
عبور كند. از اي��ن رو لازم است همكاري شهرداري ه��ا و نظام مهندسي 
ساختمان قانونمند شده و ضمانت اجرايي داشته باشد. ضمن اينكه در همه 
كميسيون هاي فني و تخصصي حوزه ساختمان براي انجام امور كارشناسي 
بايد مهندسان داراي صلاحيت عضو سازمان اظهار نظر كنند.  مسلم است كه 
در اين زمينه خلأ هاي قانوني بسياري وجود دارد و رفع مشكلات مربوط به 
ساخت و ساز دراستان گلستان تنها با همكاري دقيق و همه جانبه ارگان ها، 
ادارات و نهادهاي مربوطه امكانپذير است. ضمن اينكه در اين ميان مقوله 
استفاده از مجريان ذيصلاح را نبايد نادي��ده گرفت.  اين در حالي است كه 
چندي پيش مدير كل دفتر فني استانداري گلستان نيز با بيان اينكه بررسي ها 
نشان داده تقريباً 99 درصد گواهي هاي صادره استحكام بنا مغاير با مقررات 
ملي ساختمان است وضعيت نابسامان استحكام و استانداردهاي بنا هاي 
ساخته شده را تأييد كرد.  رسول حسام با تأكيد بر اينكه ساخت و سازهاي 
غير مجاز و غير استاندارد در استان از عوامل مختلف نشئت مي گيرد رفع اين 
مشكل را در گرو هماهنگي دستگاه قضا، شهرداري ها، راه و شهرسازي و نظام 
مهندسي ساختمان دانست.  در كنار موارد گفته شده مشكل ديگري كه 
حوزه ساخت و ساز در استان با آن روبه روست نبود تعادل و توازن بين عرضه 
و تقاضا دراين حوزه است. موردي كه چند ماه پيش توسط مسئولان نظام 
مهندسي استان بيان شد و همچنان در دست بررسي و اقدام است.  قطعاً 
بررسي دقيق اين مورد و افزايش ظرفيت درحوزه مهندسي مي تواند عدم 
تعادل بين عرضه و تقاضا در كار مهندسي را تا حد قابل توجهي برطرف كند. 
نظارت دقيق شهرداري در اعطاي جواز نيز علاوه بر رفع اين مشكل مي تواند 

راه را براي جولان سازنده هاي غيرمجاز هم كاهش دهد. 

 طرح شهاب در 6 شهرستان استان بوشهر
برگزار مي شود

نشس�ت ش�وراي علمي بنياد نخبگان استان بوش�هر با موضوع 
برنامه ري�زي ب�راي اج�راي ط�رح ش�هاب و بررس�ي برنامه ها و 
چالش هاي پيش روي آموزش و پرورش در استان بوشهر با حضور 
مديركل آموزش و پرورش در بنياد نخبگان بوش�هر برگزار ش�د. 
رئيس بنياد نخبگان استان بوشهر در اين نشست با اشاره به سابقه تاريخي 
و درخشان استان بوشهر در حوزه آموزش گفت: مدرسه سعادت به عنوان 
يكي از اولين مدارس كشور با پيشينه تاريخي قابل توجهي كه دارد، در 
حال حاضر درخشش گذشته را ندارد و اين وضع در مدارس ديگر هم كم و 
بيش ديده مي شود.  دكتر رضا آذين افزود: آموزش پرورش به عنوان يكي 
از سازمان هاي بسيار مهم و دخيل در اين امر بايد بررسي و پيگيري نمايد 
كه بنياد نخبگان نيز آماده كمك رساني در حد توان خود مي باشد.  وي با 
اشاره به ريشه هاي اصلي مهاجرت از استان بوشهر گفت: طبق بررسي هاي 
صورت گرفته با فرهيختگان و افراد تحصيلكرده سه ريشه اساسي مهاجرت 
از استان آموزش و پرورش، بهداشت و سلام��ت و تفريح و اوقات فراغت 
مي باشد كه برخي از اين عوامل تأثير متقابل روي يكديگر دارد.  دكتر آذين 
اضافه كرد: به عنوان مثال زماني كه معلمي توانا را براي تدريس به اين شهر 
مي آوريم ولي از سويي ديگر امكانات بهداشتي از قبيل بيمارستان مجهز 
براي خدمات دهي به او نداريم، فضاي مناس��ب ورزشي و تفريحي براي 
فرزندان و نزديكانش در اختيار نداريم، يا از پزشك باتجربه و مجرب دعوت 
مي كنيم در حالي كه مدرسه و محيط آموزشي مناسبي را براي فرزندانش 

مهيا نمي بيند زمينه براي مهاجرت او از استان فراهم مي شود.  
وي گفت: افرادي مانند دبيران، هيئت هاي علمي، انجمن ها و گروه هاي 
مختلف علمي در دانشگاه خليج فارس، علوم پزشكي، آزاد و. . . وجود دارند 
كه خواهان تحصيل عالي فرزندان خود هستند و حاضرند براي اين امر 
مخارج مورد نظر را نيز پرداخت كنند ولي اگر در بوشهر امكانات آموزشي 
و پژوهش��ي مناسب نباشد، مجبور به مهاجرت به شهرها و استان هاي 
ديگر مي شوند و اين امر را مي توان به عنوان مهاجرت داخلي فرهيخته 
استاني تلقي كرد كه مض��رات و معايبي را در بخش هاي مختلف محلي 
ايجاد مي كند.  رئيس بنياد نخبگان استان بوشهر با بيان اينكه در محيط 
و زماني كه زندگي مي كنيم هم در قبال خود و هم در قبال آيندگانمان 
مسئول هستيم، خاطرنشان ساخت: دانشگاه هاي استان به ويژه دانشگاه 
علوم پزشكي، استانداري، آموزش و پرورش و بنياد نخبگان بايد در اين 
زمينه توجه و رسيدگي ويژه نمايند.  مديركل آموزش و پرورش استان 
بوشهر نيز در اين نشست با اشاره به اجراي طرح شهاب در مدارس استان 
گفت: در طرح شهاب كه با همكاري اداره استعدادهاي درخشان، معاونت 
آموزش ابتدايي و بنياد نخبگان در ش��ش شهرستان اجرا مي شود اميد 
است در مقاطع بالاتر دانش آموز با پايه اي قوي و مناسب بتواند به عنوان 
نخبه وارد عرصه آموزشي و پژوهشي كش��ور شود.  ناصر كرمي با بيان 
اينكه انتظارات از آموزش و پرورش به عنوان يكي از ابتدايي ترين مراحل 
حلقه آموزشي بجا و قابل درك است، اذعان نمود: با توجه به گستردگي 
جامعه مخاطب آموزش و پرورش بدون شك بدون همكاري و همياري 
ديگر سازمان ها موفقيت چنداني در كيفيت بخش��ي آموزش و افزايش 

خدمت دهي به فرهنگيان و دانش آموزان نخواهيم داشت.

 راه اندازي مركز امانات در كربلا 
با ظرفيت 50 هزار نفر توسط شهرداري تبريز 

شهردار تبريز از راه اندازي مركز امانات 
در كرباي معلي و در ايام اربعين حسيني     آذربايجان شرقي

با ظرفيت 50 هزار نفر، توسط اين شهرداري خبر داد و گفت: با راه اندازي 
اين مرك�ز، يك�ي از نگراني هاي عم�ده زائ�ران، رفع خواهد ش�د. 
صادق نجفي افزود: اقدام��ات و همكاري هاي گسترده  شهرداري تبريز در 
حوزه هاي متعدد خدمات و حمل  و  نقل ويژه اربعين حسيني، امسال با توجه 
به عقد پيوند خواهرخواندگي با كربلاي معلي، چشمگيرتر از گذشته، ادامه 
خواهد داشت.   وي تصريح كرد: زائران اربعين حسيني، در اغلب موارد، از 
جهت فقدان برخي ضروريات، مشكلاتي دارند كه كمبود مركز امانات از 
آن جمله است؛ از اين رو با رايزني هاي صورت گرفته، براي اولين بار، مركز 
امانات شهرداري تبريز با ظرفيت بيش از ۵0 هزار نفر در كربلاي معلي مستقر 
خواهد شد.   نجفي متذكر شد: همكاري هاي مستمر شهرداري تبريز و كربلا، 
در آستانه اربعين حسيني و تا مدتي پس از آن، جهت خدمت رساني به زائران 
حسيني ادامه خواهد داشت.   شهردار تبريز خدمت به زائران سامرا را بخش 
ديگر همكاري هاي شهرداري تبريز در ايام منتهي به اربعين حسيني خواند و 
افزود: برنامه هاي تنظيف و پاكسازي، با حضور پاكبانان برگزيده با تجهيزات 
ويژه خدمات شهري در سامرا اجرا خواهد شد؛ پيش بيني مي شود حجم زباله  
جمع آوري شده در اين ايام، روزانه به 60 تن برسد.   وي همچنين از اجراي 
خدمات گسترده پذيرايي در مرز مهران خبر داد و افزود: موكب خدمت رساني 
شهرداري تبريز با ارائه خدمات بهداشتي، پذيرايي و ايستگاه هاي چندمنظوره 
رفاهي، نيازهاي مهم زائران را پوشش خواهد داد.   نجفي اجتماع باشكوه 
اربعين حسيني را جلوه مهم وحدت و پيغام رساي نهضت عاشورا خواند و 
گفت: پيش بيني مي شود بيش از 20 ميليون نفر در اين اجتماع وحدت بخش 
و پرشور حض��ور داشته باشند؛ از اي��ن رو، به عنوان كش��وري كه باورهاي 
عاشورايي را در تاريخ خود جاودانه كرده است، بايد از تمام ظرفيت هاي ممكن 

براي خدمت به شهروندان و زائران بهره بگيريم. 

 هدايت زباله هاي عفوني بيمارستاني 
به سطل هاي زباله شهري!

بيش از 350 مطب شخصي در خرم آباد براي تفكيك زباله مطب ها با سازمان پسماند همكاري نمي كنند

روزانه 2 تن زباله بيمارستاني در لرستان توليد مي شود كه بدون بي خطرسازي در سطح شهر رها مي شوند

بعد از خشكسالي و شوري آب، اين بار گرد و خاك جان خرماي اهواز را گرفت
پديده ريزگردها امسال 25درصد محصول خرماي خوزستان را كاهش داد

امروزه مديريت پسماند هاي بيمارستاني، بي خطر سازي و چگونگي از 
بين بردن آنها به يكي از مهم ترين دغدغه هاي مسئولان تبديل شده 
است. به طوري كه اگر روند بي خطرس�ازي و دفن زباله هاي عفوني به 
درستي انجام نش�ود به يك تهديد جدي براي سلامت عمومي تبديل 
مي شود و براساس برخي از آمارهاي غيررسمي، بيمارستان هاي كشور 

روزانه بيش از 400 تن پسماند توليد مي كنند كه نياز به بي  خطرسازي 
دارند. اكنون در برخي از استان هاي كشور از جمله لرستان، كهگيلويه 
و بويراحمد، بوش�هر، مازندران روند دفن اين زباله ه�ا با چالش جدي 
روبه رو شده و در اين ميان لرستان با توليد حداقل 2 تن زباله عفوني در 
روز، تمام اين مواد خطرناك را به سطل هاي زباله شهري هدايت مي كند. 

مريم احمدي

  چهارمحال و بختياري: استاندار چهارمحال و بختياري گفت: به  منظور 
پرداخت ۱6 ميليارد ريال بدهي  قبوض گاز، آب و برق مدارس استان، نيمي 
از اين مبلغ توسط آموزش و پرورش و نيمي از محل اعتبارات جاري سازمان 
مديريت و برنامه ريزي پرداخت ش��ود. قاسم سليماني دشتكي ادامه داد: 
شوراهاي دانش آموزي نبايد صوري باشند و بايد به آنها اختياراتي داده شود. 
هدف از ايجاد شوراهاي دانش آموزي، تمرين مردم سالاري ديني است. اگر 
به شوراهاي دانش آموزي اختياراتي داده نشود، تأثير منفي بر اعضاي آنها و 

نگرششان نسبت به شورا خواهد داشت. 
  آذربايج�ان غربي: رئي��س كميسيون اقتص��ادي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: منطقه آزاد ماكو آمادگي لازم براي جهش بزرگ اقتصادي 

را دارد. محمدرضا پورابراهيمي در نشست 
مشترك اعضاي كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي و مديران و فعالان اقتصادي 
منطقه آزاد كه در ماكو برگ��زار شد، گفت: 
در بررسي لايحه ايجاد مناطق جديد، تمام 
تلاش كميسيون اين بوده كه نقاط ضعف و 
نقاط قوت مناطق آزاد را در دو دهه گذشته 

براي توسعه آن شناسايي و بررسي كند. بايد با جذب سرمايه گذار خارجي 
در مناطق آزاد بتوانيم توسعه اشتغال و صادرات داشته باشيم. 

  اسامشهر: به مناسبت گراميداشت ايام شهادت شهداي دشت كربلا 
نمايش تعزيه شهادت حضرت اباعبدالله الحسي��ن )ع( در مسجد جامع 
اميرالمؤمنين شهرك امام خميني )مسكن مهر( اسلامشهر به اجرا در آمد. 
در اين تعزيه كه به همت هيئت ثارالله مسجد اميرالمؤمنين)ع( و توسط گروه 
تعزيه خواني شهيد فيضي برپا شد، صحنه هايي از نحوه به شهادت رسيدن 
علي اكبر و علي اصغر فرزندان امام حسين )ع( و لحظه شهيد شدن سالار 

شهيدان كربلا حضرت حسين ابن علي )ع( به نمايش در آمد. 
  خراس�ان جنوبي: زهرا رضايي ملكوتي سرپرست پايگاه بيابان لوت 
استان خراسان جنوبي با بيان اينكه بيابان لوت در مهرماه سال جاري ميزبان 
گردشگران اروپايي با مليت هاي مختلف بود، گفت: در مهرماه سال جاري 
تعداد 63 گردشگر در قالب پنج تور وارد ريگ يلان در بيابان لوت شدند. هدف 
اين گردشگران بازديد از جاذبه هاي تاريخي و طبيعي شهرستان نهبندان، 

روستاي دهسلم و بيابان لوت بود كه بسيار مورد توجه آنها قرار گرفت. 
  كردس�تان: استاندار كردستان به ظرفيت موج��ود در استان براي 
راه اندازي سه واحد پتروشيمي اشاره و خاطرنشان كرد: يك واحد پتروشيمي 
در استان در حال احداث است كه در سال جاري به بهره برداري مي رسد و 
براي دو واحد ديگر نيز موافقت هاي اوليه اخذ شده و با سرمايه گذاران نيز 
رايزني هاي لازم صورت گرفته است. عبدالمحمد زاهدي به ظرفيت هاي 
مختلف استان در بخش كشاورزي، معدن و گردشگري اشاره و اعلام كرد: ما 
داراي دو مرز رسمي باشماق مريوان و سيرانبند بانه هستيم كه فقط در مرز 
باشماق سالانه 6 ميليارد دلار ترانزيت و ۵00 ميليون دلار صادرات غيرنفتي 
صورت مي گيرد. همچنين مرز سيرانبند بانه نيز دومين مرز رسمي ماست 
كه زيرساخت هاي لازم در آن فراهم شده و به زودي آغاز به كار خواهد كرد. 
  زنجان: مديرعامل سازمان تاكسيراني زنجان با اشاره به برخورد قاطع با 
رانندگان تاكسي متخلف، گفت: كميته انضباطي به شكايات اعلام شده توجه 
ويژه دارد. مهدي مهاجري اظهار كرد: خودرو رانندگان تاكسي كه از حمل 
مسافر خودداري كرده يا در مسيرهاي خارج از مسير تعيين شده تردد كنند 
بعد از يك بار اخطار توقيف و به پاركينگ منتقل مي شود. وي با بيان اينكه 
قوانين در حوزه تاكسيراني نواقص عمده اي دارد، افزود: يكي از اين نواقص 
مي تواند اين نكته باشد كه همه افراد مي توانند درخواست تاكسي كنند و 
اين باعث شده  عده اي تاكسي داري را شغل دوم خود بدانند كه نتيجه اين كار 

مي تواند در برخي موارد تخلف از قوانين موجود در اين حوزه باشد.

توسعه نخيلات در اراضي مستعد شهرستان آبادان 
طرح توسعه نخيات با پاجوش كشت بافت      خوزستان
در اراضي مستعد شهرستان آبادان اجرا شد. 
مدير جهاد كشاورزي شهرستان آبادان با اعلام اين خبر گفت: طرح توسعه 
نخيلات در اراضي مستعد اين شهرستان اجرا شد كه اين طرح در حمايت از 
افزايش توليد و با توجه به ظرفيت و قابليت هاي توليد خرماي اين شهرستان 
انجام شده است. همچنين استفاده از پاجوش كشت بافت سبب ايمن بودن 
از آفات و بيماري ها مي گردد و در صورت مديريت كشت اين نهال ها، بازدهي 
بالاتر و رشد سريع تر صورت مي پذيرد.  ناجي شهيب زاده افزود: مناسب ترين 
زمان كشت پاجوش ها در فصل پاييز و هنگامي است كه حداقل داراي سه 
برگ كامل و ۴0 سانتي متر ارتفاع باشند.  شهيب زاده ادامه داد: طرح توسعه 
نخيلات در اراضي مستعد در آبادان در سطح 7 هكتار و با ۱0۱0 اصله و با 
مشاركت ۱8 نفر از بهره برداران منطقه انجام شده است. پاجوش ها طبق 
اصول فني و تحت آموزش مروجين مراكز مديريت جهاد كشاورزي آبادان 
كشت مي شوند. ارقام توزيع شده پيارم، استعمران، زاهدي و ديري هستند.  
مدير جهاد كش��اورزي آبادان اظهار كرد: در اجراي اين طرح رقمي بالغ بر 
۱70 ميليون ريال هزينه شده است.  لازم به ذكر است شهرستان آبادان از 
شهرهاي خرماخيز خوزستان و داراي ۱3 هزار و 200هكتار نخيلات است. 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

افتتاح نخستين شهرك بازيافت كشور تا دهه فجر در سمنان 
شهردار سمنان از بهره برداري از شهرك بازيافت اين شهر در دهه فجر امسال     سمنان
خبر داد و گفت: اين شهرك نخستين شهرك بازيافت در كشور است و با افتتاح 
آن شاهد تجميع واحدهاي فعال در اين بخش و بهبود منظر شهري در شهر تاريخي سمنان خواهيم بود. 
حسين موسوي ادامه داد: با جمع آوري همه واحدهاي بازيافت از سطح شهر و استقرار آنها در شهرك 
بازيافت سيما و منظر شهري سمنان به خصوص در جاده نظامي و خيابان شهيدان احمدپناهي بهبود 
مي يابد.  وي به طرح مديريت شهري براي شهرك بازيافت سمنان اشاره كرد و افزود: علاوه  بر بهبود سيماي 
شهري واحدهايي كه در اين شهرك مستقر مي شوند شناسنامه دار خواهند شد و بخش اعظمي از معضلات 
اجتماعي مربوط به خريد و فروش ضايعات و آهن آلات مستعمل هم برطرف خواهد شد.  شهردار سمنان 
از فرمانداري خواست تا در زمينه معرفي اصناف بازيافت و خريد و فروش آهن آلات مستعمل به سازمان 
پسماند كمك كنند تا انتقال غرفه هاي بازيافت به اين شهرك در كوتاه ترين زمان ممكن انجام شود.  وي 

همچنين سرعت بخشي به ايجاد زيرساخت هاي فضاي سبز و خيابان ها را خواستار شد .

خدمت رساني ستاد دائمي اربعين حسيني مشهد در 4 عرصه تخصصي 
ستاد دائمي عراق و اربعين حسيني شهرداري مشهد در چهار عرصه     خراسان رضوي
تخصصي در اربعين حسيني در كشور عراق خدمت رساني خواهد كرد. 
وحيد موسويان، رئيس ستاد دائمي عراق و اربعين حسيني با اعلام اين خبر گفت: ستاد دائمي عراق براي 
دومين سال است كه حضور دارد و بيش از سه ماه است كه ستاد خود را تشكيل داده است و اولين ستاد 
رسمي در خراسان رضوي هستيم.  وي با اعلام اينكه كاروان اعزامي مشهد ۱200 نفر است بيان كرد: 
كارمندان اين مجموعه بيش از اين است اما تعداد افراد اعزامي از اين حد بيشتر نخواهد شد.  رئيس ستاد 
دائمي عراق و اربعين حسيني ادامه داد: در چهار حوزه خدمت رساني به زوار، اسكان در مواكب، عرصه 
حمل و نقل و فرهنگ در سه شهر كاظمين، كربلا و نجف خدمت رساني خواهيم كرد.  وي عنوان كرد: در 
حوزه اسكان، در شهرهاي مذكور 30 هزار نفر را خدمت رساني خواهيم كرد و تعداد 200 اتوبوس در عرصه 
حمل و نقل براي اين كار هماهنگ شده است همچنين در عرصه فرهنگي برگزاري مراسم مذهبي از قبيل 

مداحي، تبليغات با استفاده از مبلغان مذهبي و... را داريم.


